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اخبار

5 اقتصاد دریایی

ضرورت تدوین طرح جامع ایجاد شناگاه امن در مناطق 
ساحلی هرمزگان

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری هرمزگان گفت: توجه به سواحل 
استان می تواند نقش بسزایی در توسعه استان با جذب خیل عظیم گردشگران 
ایفا کند.به گزارش اقتصادسرآمد،   احسان کامرانی در جلسه ستاد ساماندهی 
سواحل استان با اشاره به اهمیت جایگاه ساحلی استان، عنوان کرد: وجود بیش 
از ٢٠٠٠ کیلومتر نوار ساحلی مزیت بسیار بزرگی است که توجه به آن می تواند 
نقش بسزایی در توسعه استان ایفا کند.کامرانی  ،افزود: وجود نوار ساحلی بکر 
و گسترده در هرمزگان فرصت بسیار مهمی است که در صورت ایجاد امکانات 
مناسب در مناطق ســاحلی زمینه جذب خیل عظیم گردشگران را در سراسر 
استان مهیا خواهد کرد.وی خاطرنشان کرد:ایجاد شناگاه های امن و پلاژهای 
ویژه بانوان و آقایان در مناطق ساحلی می تواند به توسعه این مناطق با جذب 
گردشگران کمک شایانی کند.معاون سیاســی امنیتی و اجتماعی استانداری 
هرمزگان، عنوان کرد : ایجاد امکانات مناسب در مناطق ساحلی از جمله تعیین 
محل های امن برای شنا، اســتقرار تیم های نجات غریق و احداث پلاژه های 
ویژه بانوان و آقایان از مطالبات مهم مردمی است  که ضروری است در دستور 
کار فرمانداران و شهرداران ساحلی استان قرار گیرد.وی اضافه کرد : تعیین محل 
های امن برای شنا در مناطق ساحلی گردشگر پذیر استان نقش مهمی در کاهش 
آمار نگران کننده غرقی ها دارد که نیازمند توجه ویژه است.کامرانی مطرح کرد 
: برنامه ریزی برای کاهش آمار غرقی ها در مناطق ساحلی استان ضروری است 
و لازم در دستور کار دستگاه های اجرایی ذیربط قرار گیرد.معاون سیاسی امنیتی 
و اجتماعی استانداری هرمزگان، پیشنهاد داد : شــهرداران شهرهای ساحلی 
تدوین طرح جامع مدیریت سواحل و در ذیل ان ایجاد شناگاه امن را در دستور 
کار قرار دهند تا شــاهد اقدامات مناسب در راستای ساماندهی سواحل استان 
باشیم.وی گفت : زیباسازی ســواحل،ایجاد امکانات رفاهی مناسب با شعائر 
اسلامی ، فرهنگ از جمله نمازخانه،دوش حمام، نصب علائم هشدار دهنده و 
سرویس های بهداشتی از جمله اقداماتی است که ضروری است در دستور کار 

فرمانداران و شهرداران شهرهای ساحلی قرار گیرد.

حکم رفع توقیف بار کشتی ایرانی صادر شد
سازمان بنادر و دریانوردی در بیانیه ای با اشاره به آخرین وضعیت توقیف بار 
یک فروند کشتی تحت پرچم ایران از ســوی دولت یونان، اعلام کرد: با اقدام 
سریع و مقتدرانه جمهوری اسلامی ایران، حکم بازگرداندن بار به صاحب آن 
صادر شد و در حال حاضر مراحل اجرایی این دستور در یونان در حال انجام 
است.به گزارش اقتصادسرآمد، در این بیانیه آمده است: با اقدام سریع و مقتدرانه 
جمهوری اسلامی ایران و پیگیری ارگان های ذیربط و حمایت های وزیر راه و 
شهرسازی، علی رغم حکم آمریکایی ها مبنی بر نگهداری کشتی و توقیف کالا 
به نفع این کشور و موافتنامه معاضدت حقوقی بین آمریکا و یونان، در نهایت 
حکم بازگرداندن بار به صاحب آن صادر و دولت یونان دستور مربوطه را صادر 
کرد و اکنون شاهد رفع توقیف کشتی و بازگرداندن بار به صاحب آن هستیم.
گفتنی است، دولت یونان چندی پیش از حرکت یک فروند کشتی تحت پرچم 
جمهوری اسلامی ایران در سواحل این کشور جلوگیری و بار آن با هماهنگی 
دولت آمریکا، توقیف شد و درحالی که این کشتی به  منظور حفظ ایمنی پرسنل 

و کشتی به سواحل یونان پناه برده بود. 

تولید 200 کیلوگرم خاویار در استهبان ، نوید بخش رونق 
پرورش آبزیان 

مدیر شیلات و امور آبزیان سازمان جهاد کشاورزی استان فارس گفت: ٢٠٠ 
کیلوگرم خاویار از یک مزرعه پرورش ماهیان خاویاری در شهرستان استهبان 
تولید شد، فرآیند استحصال در چهار مرحله از ابتدای سال جاری تا کنون انجام 
شده است. به گزارش اقتصادسرآمد، علی فلاحی با بیان اینکه علاوه بر خاویار 
٢۷٠٠ کیلوگرم گوشت ماهی نیز در این فرآیند بدست آمده است، تصریح کرد: 
این محصولات شیلاتی از تعداد ٢۳۷ قطعه ماهی سیبری و چهار قطعه فیل ماهی 
پرورشی بدست آمده است.این مقام مسئول با اشاره به مولد سازی ۴ هزار قطعه 
از ماهیان خاویاری در مزرعه مذکور اظهار کرد: پیش بینی می شود تا پایان سال 
جاری ۱۷٠٠ قطعه ماهی خاویاری به مرحله استحصال برسد و به تولید بیش 
از هزار کیلوگرم خاویار از این مزرعه برسیم.به گفته وی؛ ماهیان خاویاری پس 
از سه سال نگهداری به منظور تعیین جنسیت و تعیین مراحل اوولاسیون مورد 
آزمایش های سونوگرافی قرار می گیرند.فلاحی افزود: مزرعه پرورش ماهیان 
خاویاری استهبان یکی از مزارع موفق کشور است که ماهیان خاویاری از گونه 
های سیبری، فیل ماهی، چالباش، ازون برون و هیبرید زایا در آن پرورش داده 
می شود.مدیر شیلات و امور آبزیان ســازمان جهاد کشاورزی استان فارس 
اضافه کرد: این استان با تولید ۱۵٠ تن گوشت ماهی خاویاری و ۸۵٠ کیلوگرم 
خاویار در سال ۱۴٠٠ از ســه مرکز پرورش ماهیان خاویاری مقام اول در بین 

استان های غیر ساحلی را دارد.

تبدیل بندر آکتائو به کانون تجارت و لجستیک 
کشورهای حاشیه دریای خزر

قزاقستان قصد دارد یک مرکز تجاری و لجســتیک بین المللی در بندر آکتائو 
بسازد.وزارت تجارت قزاقستان گزارش کرد که آن کشور قصد دارد یک مرکز 
تجاری و لجستیک بین المللی در بندر آکتائو بسازد.به گزارش اقتصادسرآمد به 
نقل از آسام تدبیر،  گفته این وزارتخانه، مرکز حمل و نقل خزر با هدف توسعه 
حمل و نقل بین قاره ای و افزایش ترانزیت در جهت شــرق به غرب ساخته 
می شــود.انتظار می رود حجم محموله های ترانزیتــی از مبدا چین از طریق 
قزاقستان و دریای خزر به ســمت باکو، گرجستان، ترکیه و در ادامه به اروپا تا 
سال ٢٠۳٠ به ۴٠ هزار تی ای یو در ســال افزایش یابد.زیرساخت های بندر 
آکتائو در صورت نوسازی تا سال ٢٠۳٠ به ظرفیتی بالغ بر ۱۳۵ هزار تی ای یو 
کانتینر می رســد.علاوه بر این، انتظار می رود این منطقه بازیگران بین المللی 
بزرگی را در زمینه لجستیک، توسعه تجارت، همکاری های صنعتی، خدمات 
لجستیکی و صادرات جذب کند که در میان آنها می توان به PSA سنگاپور و 
 MSC و Maersk خطوط کشتیرانی بزرگ و شناخته شده بین المللی مانند

اشاره کرد.

همه چیز به نفع دریایی خزر
یک کارشناس حوزه آب گفت: به هر روی اکنون به لحاظ 
بین المللی فشاری روی موضوع انتقال آب از خزر نیست 
اما ما خودمــان هم به تعهدات پایبند نبوده ایم. شــعاری 
در محیط زیســت داریم و آن اینکه اولویت با کارهایی 
باشد که نباید انجام دهیم زیرا برگشت ناپذیر است و در 

طولانی مدت آسیب های جدی وارد می کند.
به گزارش اقتصادســرآمد، داوودرضا عرب ، در ارزیابی 
منتفی شــدن انتقال آب از خزر به فــلات مرکزی اظهار 
داشت: در موضوع انتقال آب مقوله اقتصادی، اجتماعی و 
محیط زیستی مطرح است و هر سه مورد باید مطالعه شود، 
در خصوص انتقال خزر به ســمنان باید گفت که شوری 
آب این دریاچه چندان بالا نیســت و EC آن ۱۴ هزار و 
حدودا یک سوم دریای آزاد است و به نظر می رسد برای 
انتقال جذاب باشد، اما به لحاظ آلودگی های دیگر از جمله 

آلودگی نفتی و یا اورانیوم باید بررسی صورت گیرد. 
 وی تصریح کرد: علاوه بر موضوعات یادشــده از بعد 
حقوقی و کنوانســیون دریای خزر هم باید بررسی شود 
که مشکلی نباشد، چراکه ظاهرا محدودیت هایی برای ۵ 
کشور این حوضه وجود دارد، به هرحال آب دریاچه شور 
است و باید در مبدا و یا مقصد شوری زدایی شده و شیرین 
شود. اگر در مبدا شیرین شود باید ببینیم روی اکوسیستم 
دریا چه اثری می گذارد، تجربه دنیا نشان می دهد شوری 
باید در عمق و سطح توزیع شود، نمی توان نمک ها را یک 
جا رها کرد زیرا شــوک نقطه ای وارد می کند. اگر هم در 
مقصد شوری زدایی شود چند مســئله وجود دارد یکی 
اینکه لوله ها و پمپ هایی که مقاوم به آب شــور باشــند 
هزینه ها را بالا می برد، موضــوع دوم اینکه در مقصد در 
درازمدت مســائلی ایجاد می شــود از جمله اینکه نمک 
تلنبار می شود و ممکن اســت باعث ایجاد ریزگرد شود، 
این موضوع را هم باید در نظر گرفت که عبور از ارتفاعات 
به جنگل ها آسیب می رســاند، ظاهرا گفته شده بود خط 
لوله ای در مسیر موجود اســت که از کنار آن امکان عبور 
دارد ولی نکتــه اینکه برای جاده های دسترســی جنگل 

تخریب می شود.
این کارشــناس حوزه آب ادامه داد: در دوره اجرای خط 
لوله نیز از مناطقی عبور می کند که آسیب پذیرند، علاوه بر 
سر و صدا، زیستگاه حیات وحش دچار آسیب می شود، 
ضمن اینکه از بعد اقتصادی هم باید هزینه ها بررسی شود. 
وی گفت: تاکنون گفته می شد که صنعت و معدن می تواند 
هزینه ها را تقبل کند اما شاهدیم که این بخش تمایلی به 
این کار ندارد، تجربه انتقال آب از خلیج فارس هم نشان 
داد که صنایع چندان اســتقبال نمی کنند، در حقیقت باید 
ببینیم استفاده کننده از این آب آیا حاضر است پولی بابت 

انتقال بپردازد یا خیر؟ 
به گفته وی؛ در موضــوع انتقال بین حوضــه ای مقوله 
اختلافات بین المللی باید در نظر گرفته شــود، بنابراین 
یونســکو ۵ اصل را در این خصوص در نظر گرفته است 
یعنی اگــر انتقال آب آخرین راه باشــد بایــد از ۵ اصل 

یونسکو استفاده شود.
این کارشناس حوزه آب تاکید کرد: دریاچه بسته است، 
اگر در حفظ آن نکوشیم اکوسیســتم آن بهم می خورد و 
نسل بعدی ما را نمی بخشد، ضمن اینکه معیشت صدها 
هزار نفر به این دریاچه وابسته است ما باید مراعات کنیم 
شروع یک کار اشتباه ممکن است مجوزی برای اشتباهات 
بزرگتر شــود. باید مطالعات بی طرفانه و علمی توســط 
افراد معتبر که نفعی ندارند، صورت گیرد، البته در خیلی 
از کشورها از آب دریا به شکلی دیگر استفاده می کنند ما 
نیز می توانیم اســتفاده های این چنینی داشته باشیم مثلا 
شاید بتوان در شــرق دریاچه منطقه آق قلا و گنبد حتی 
شورورزی و کشت با آب شور داشته و استفاده اقتصادی 
داشته باشیم. در سواحل خزر برخی شهرها و روستاها به 
لحاظ کیفیت آب مشکل دارند استفاده از آب دریا برای 
آنها توجیه دارد و بعبارت دیگر بهره برداری از آب دریا به 
طور کامل منتفی نیست و در خصوص تمامی این موارد و 
عوارض جانبی احتمالی باید کار مطالعاتی صورت گیرد. 
وی درباره استفاده دیگر کشورها از آب خزر خاطرنشان 
کرد: ما باید خودمــان رعایت کنیم اگر دیگر کشــورها 
رعایت نکنند، دلیل نمی شود ما هم همین شیوه را دنبال 
کنیم، اگر دیگر کشورها انتقال آب از خزر داشته اند، اشتباه 
می کنند و این دلیلی نمی شــود که ما هم همان کار اشتباه 
را ادامه دهیم، ضمن اینکه کشورهای حاشیه خزر پرونده 

زیست محیطی درخشانی ندارند. 
عرب یادآور شــد: وقتی اکوسیســتم خزر دچار اشکال 
شود داخل نیز سرزمین دچار آســیب می شود، بسیاری 
از مشاغل از دســت می رود، آب دریا ارتباط مستقیم با 
اکوسیستم آب شیرین ســاحلی دارد یعنی آبخوان های 
ســاحلی با آب خــزر در تعادلند اگر کیفیــت آب خزر 
پایین بیاید، آب شــیرین کن ها هم آسیب می بینند و برای 
تالاب های ســاحلی مثل میانکاله و خلیج گرگان مشکل 

بوجود می آید. 
وی با اشاره به منتفی شدن انتقال آب از خزر و وضعیت 
تامین آب در فــلات مرکزی نیز بیان داشــت: مهمترین 
راهکار اینکه با مدیریت بهره برداری و مصرف و همچنین 
تقاضا می توان مشــکلات را حل کرد، می توانیم صنایع 
آب بر را به این نقاط نبریم، موضوع دیگر استفاده صحیح از 
آب و پساب است، یعنی صنعت خودش پساب را تصفیه 
و استفاده کند به شــرط اینکه به آبخوان ها لطمه نخورد، 
مبحث دیگر اینکه اکنون کشاورزی منطقه راندمان پایینی 
دارد بخش صنعت می تواند بخشی از آب مختص بخش 
کشــاورزی را خریداری و مصرف کنــد، بعبارت دیگر 
صنایع با اســتفاده از تکنولوژی جدید در بازچرخانی و 

استفاده مجدد از پساب فعال باشند.
این کارشناس حوزه آب گفت: به هر روی اکنون به لحاظ 
بین المللی فشاری روی موضوع انتقال آب از خزر نیست 
اما ما خودمــان هم به تعهدات پایبند نبوده ایم. شــعاری 
در محیط زیســت داریم و آن اینکه اولویت با کارهایی 
باشد که نباید انجام دهیم زیرا برگشت ناپذیر است و در 

طولانی مدت آسیب های جدی وارد می کند.ایلنا

گرامیداشت روز بین المللی بانوان شاغل در صنعت دریانوردی 
  مراسم روز بین المللی بانوان شاغل در صنعت دریانوردی، با حضور مدیرعامل و اعضای هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی و جمعی از زنان فعال در شرکت ها و سازمان های 
دولتی و بخش های خصوصی دریایی برگزار شد.به گزارش اقتصاد سرآمد، سیده فاطمه مقیمی؛ عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی نیز در این مراسم با بیان اینکه نقش اثر بخش زنان، 
مرز دریایی و خشکی ندارد، تاکید کرد: در کل جهان، حضور زنان در مشاغل دریایی فقط ٢ درصد است که نشان می دهد نقش آفرینی کمرنگ بانوان در عرصه های دریایی، یک چالش 
فراگیر و جهانی است.وی با بیان اینکه بانوان می توانند در مشاغلی چون کنترل ترافیک دریایی، راهنمایی کشتی و بازرسی شناورها فعالیت داشته باشند، افزود: باورهایی چون مردانه 
بودن شغل دریانوردی، سختی و دوری از خانواده و سفرهای طولانی، مهم ترین مساله و مانع، برای تصدی حرفه دریایی توسط زنان است.مقیمی خاطرنشان کرد: زمان آن رسیده که 

مالکان کشتی ها و شرکت های کشتیرانی را برای واگذاری امور به بانوان و مشارکت آنها برای رسیدن به توسعه پایدار، ترغیب کرد.

گروه اقتصاد دریا - کاپیتان علی رضا 
افشار، از پیشکســوتان دریاست و نگاه 
دقیقی به مباحــث مربوطه دارد. وی که 
فارغ التحصیل دانشگاه دریانوردي خارک در رشته 
مهندســي دریا – دریانوردي، فارغ التحصیل ارشد 
مدیریت دریایي حمل و نقل در دانشگاه علوم دریایي 
چابهار و ارشد معماري کشتي در دانشگاه خرمشهر.
است، در گفت و گوی اختصاصی با اقتصاد سرآمد 
به چند پرسش محوری پاسخ داد که در ذیل از نظر 

شما  مخاطبان رسانه تخصصی دریا می گذرد:
اقتصادسرآمد: كاپيتان چيست؟

کاپیتان افشــار : متاسفانه در کشــور ما دریا مغفول 
افتاده، یعني خیلي شــناخت روي آن نیست. حتي 
بچه هایي کــه الان دارند در دانشــکده هاي دریایي 
تحصیل مي کنند، اطلاع خاصي از دریا و دریانوردی 
ندارند و حتي دوستاني که دارند درس این رشته را 
مي خوانند و بورسیه شده اند هم اطلاع خاصي ندارند 
تا زماني که پایشان را روي کشتي مي گذارند و اولین 
ســفري که مي خواهند بروند. نوع ســیلابس هاي 
درســي و نوع دریارفتن دانشجویان، متفاوت است 
و طبق آن قواعــدي که قدیم بود، پیــش نمی رود. 
مثلا طرف در دانشــگاه چابهار سال هاي پیش دو تا 
چهار ترم درس مي خواند، بعــد دریا برایش برنامه 
ریزی مي کردنــد و مي رفت دریا و برمي گشــت و 
بخش مهمــی از تجربه اش را پر مي کــرد، اما الان 
کــه برنامه های عملــی برای دانشــجویان کاهش 
یافته و بار تجربی خوبی ندارد. استانداردي داریم، 
 CCW  (The یک کنوانســیوني داریم به اســم
 leading event for call center business
in Europe)  و مرتبط اســت بــا گواهینامه  هاي 
دریانــوردي و اســتانداردهایش که کشــور ما هم 
عضو آن است و اجباري است. کاپیتان طبق قواعد 
CCW معمولا براي تناژهاي زیر ۵٠٠ تن داریم که 
کشتي هاي غیرکنوانسیوني به آن ها مي گویند و بین 
۵٠٠ تا ۳٠٠٠ تن براي سفرهاي نزدیک به ساحل تا 
زیر ۳٠٠٠ معروف اســت و بالاي سه هزار تن. این 
مدرک فرماندهي طبق CCW  اســت که پیش نیاز 

این مدرک کاپیتانی اســت که امــروزه از دو روش 
قابل وصول است؛ یکي این که بچه ها بروند دانشگاه 
دریایي، مثل دانشــگاه خارک، دانشــگاه چابهار یا 
مهندسي آموزشي کشتیراني جمهوري اسلامي و از 
طریق کنکور سراسري دوره را طي کنند و مدارکشان 
را کامل کنند و با مدرک افســر دومي که آزمونش 
توسط ســازمان بنادر انجام مي شود، به عنوان افسر 
۳ بروند روي کشــتي و بعــد از فارغ التحصیلي در 
رشته هاي موتورخانه مي شــوند مهندس دوم. بعد 
دوره مهندس دومي و بعد هم یک دوره کوتاهي که 

بعد مي شوند مهندس اول. 
روش دیگــري هــم که امــروز تحــت آموزش 
دریایي اســت که علاقه منــدان مي توانند از طریق 
آموزشگاه هاي دریایي روند را طي کنند که البته در 

ایران هنوز محدود است، ولي دارد اجرا مي شود؛ با 
یکسري دوره هاي دریایي که در بعضی آموزشگاه ها 

دارد انجام مي شود.
اقتصادســرآمد: وضعيت حرفه اي و مهارت هاي 
عالي در كاپيتان هاي ما چگونه است در مقایسه با 

كاپيتان هاي در سطح دنيا؟
کاپیتان افشــار : در دنیا کلا ما حدود یک میلیون و 
۷٠٠ هزار نفر دریانورد داریم که بخشــي از این ها 
مستر و فرمانده، یا سرمهندس هستند. ایران تحصیل 
کرده هــا و آدم هاي موفــق در این رشــته دارد. ما 
فرمانده هاي خیلي خوبي داریم که خیلي از آن ها هم 
در دانشگاه هاي دنیا مشغول تدریس هستند. کانادا، 

استرالیا، دانشگاه عمان و دانشگاه های دیگر.
 ما ناوگان خیلي خوبي هم داشتیم، ناوگان نفتکش که 

یک برندي بود که درجه یک بود در سطح دنیا، ولي 
این ناوگان دارد فرسوده مي شود. متاسفانه با توجه به 
تحریم هایي که انجام شد، از استانداردها یک مقدار 
فاصله گرفتیم. خاطرم هست، سال ٢٠٠٢، ٢٠٠۴ و 
٢٠٠۵ ما استانداردهای شــرکت شِل و الِپ را پاس 
مي کردیم با نفتکش و کشــتي ها چارتر پوشش داده 
مي شد. ناوگان ما چارتر کمپاني هاي نفتي بزرگ دنیا 
مي شدند. یک سري کشتي داشتیم با پرسنل ایراني که 
اصلا ایران نمي آمدند و سمت آمریکاي جنوبي سیر 
مي کردند و کشتي هاي افرا مکســمان آن جا بودند، 
کشــتي هاي ۸٠-۷٠ هزار تني ما آن جا و کشتي هاي 
۱۵٠-۱۴٠ هزار تني  ما در ســمت آمریکاي جنوبي 
بودند و ایــران نمي آمدند؛ یعني اینقدر اســتاندارد 

ما بالا بود. 
اقتصادسرآمد: - هر چه گفتيد، با فعل ماضی بود؛ 

یعنی الان افت كرده ایم؟
کاپیتان افشار : تردید نکنید که افت کرده ایم. بررسی 
کنید وضعیت دانشــجویان قدیم را با دانشجویان 
جدید. لنگرگاه بندرعباس یا چین یا هر کجا باشد، 
نمی توانــد مهــارت دریانوردی بدهــد. مهارت 
دریانوردی روی کشــتی و در درون دریا به دست 
می آید. تربیت دانشجویان با مشکل مدرک گرایی 
مواجه شــده و آن تجارب و مهارت های لازم یک 
دریانورد وجود نــدارد و این یکــی از دلایل مهم 

افت ماست. 
اقتصادسرآمد: - شما گفتيد از دریا مغفول شدیم 
و دریا مغفول اســت. دليل این مغفول شــدن یا 

مغفول ماندن از دریا چيست؟
کاپیتــان افشــار : مثالــي مي زنم؛ به عنــوان نمونه 
آمریــکا. اقتصــاد دریامحــور نســبت درآمد کل 
اقتصادشان)GNP) یک چیزي حدود ۵٠ درصد 
است، سهم کشــور چین در اقتصاد دریامحور ۵٠ 
درصد است. در امریکا، سهم اقتصاد دریامحورش، 
بیش از بیست درصدش از گردشگري دریایي است. 
چیزي که در ایران مغفول مانده و تقریبا صفر است. 

متاسفانه سیاســت دریایي در ایران نداریم، متولي 
مشخص هم نداریم.

کاپیتان علی رضا افشار در گفت و گو با »اقتصاد سرآمد« : ناوگان نفتکش ایران در سطح دنیا برند و درجه یک بود 

ناوگان نفتكش در معرض فرسودگی

برگزیده ها

گفت و گو

معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع سازمان بنادر 
و دریانوردی گفت: براســاس اسناد بالا دستی از جمله 
سند تحول دریا در طی هشت تا ۱٠ سال آینده سهم دریا 
در اقتصاد کشور ٢ برابر می شود.به گزارش اقتصادسرآمد، حسن 
بیک محمدلو در حاشیه برگزاری دوازدهمین نمایشگاه بین المللی 
صنایع دریایی و دریانوردی اظهار داشت: این افزایش در راستای 
تحقق اهداف جمهوری اسلامی در سواحل شمال و جنوب کشور به 
منظور سوق دادن رشد جمعیت و صنعت در سواحل کشور  زیر نظر 
شورایعالی توسعه سواحل مکران، شورایعالی توسعه دریایی محقق 
می شود.وی با بیان اینکه تحقق این هدف نیازمند همکاری های چند 
جانبه به دستگاه های مختلف است افزود: سازمان بنادر و دریانوردی 
به نمایندگی از وزارت راه و شهرســازی، شیلات و صنایع دریایی 
به نمایندگی از وزارتخانه های صنعــت، معدن و تجارت و جهاد 
کشاورزی از جمله دستگاه های همکار برای رسیدن به افزایش ٢ 
برابری سهم دریا در اقتصاد کشور است.بیک محمدلو با بیان اینکه 
برای رسیدن به هدف علاوه بر همکاری مشترک دستگاه ها نیازمند 
حضور سرمایه گذاران داخلی و خارجی در سواحل کشور به ویژه 
خلیج فارس و دریای عمان هستیم افزود: سازمان بنادر و دریا نوردی 
در این زمینه از حضور تمام سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای 
پیشبرد اهداف جمهوری اسلامی اســتقبال می کند.وی با اشاره به 
اینکه قرارداد موقت ایران با کشور هند در بندرچابهار اظهار داشت: 
هم اکنون در حال رفع مشکلات حقوقی این قرارداد هستیم تا پس 
از آن به قراردادی دائمی تبدیل شــود.معاون برنامه ریزی، توسعه 
مدیریت و منابع ســازمان بنادر و دریانوردی یادآور شد: همچنین 
در قالب ســند همکاری مشــترک ٢۵ ســاله ایران و چین و سایر 
قراردادهای بین المللی در این بندر استفاده می شود اما این به منزله 
کنار گذاشتن هند نیست بلکه استفاده از تمام ظرفیت های این منطقه 
اســت.وی در خصوص طرح آزادسازی سواحل نیز گفت: پس از 
دستور رییس جمهور اتفاقات قابل توجهی در این راستا انجام شده و 
انتظار می رود هرچه سریع تر اراضی آزاد سازی شده برای استفاده 
مردم مورد بهره برداری قرار بگیرد.دوازدهمین نمایشــگاه صنایع 
دریایی و دریانوردی با حضور حدود ۱٠٠ شــرکت فعال در این 
عرصه عصر دوشنبه ٢۳ خرداد در نمایشگاه بین المللی جزیره کیش 
گشایش یافت.این نمایشگاه تا ٢۶ دایر بوده و با حمایت، سازمان 
بنادر ودریانوردی، سازمان منطقه آزاد کیش، شورای عالی دریایی 
کشور و انجمن مهندسی دریایی ایران و با حضور فعالان داخلی و 
بین المللی صنعت دریایی در فضایی به وسعت ۱۸ هزارمترمربع در 

حال برگزاری است.

بازدید صفایی از بندر اماممعاون وزیر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به افزایش 
حجم تخلیــه و بارگیری کالا و همچنیــن ورود کالاهای 
اساسی به بنادر کشور، گفت: امکان سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در حــوزه تخلیه و بارگیری کالاهای اساســی وجود دارد و 
در این خصوص سازمان بنادر حمایت های لازم را از سرمایه گذاران و 
فعالان اقتصادی دارد.به گزارش اقتصادسرآمد، علی اکبر صفایی در بازدید 
از پروژه های عمرانی و سرمایه گذاری مجتمع بندری امام خمینی )ره(، 
گفت: ۷٠ درصد از کالاهای اساسی که نیاز کشور است، از طریق بندر امام 
خمینی )ره( تامین می شود، از همین رو این بندر جایگاه مهمی در اقتصاد 
ملی دارد.وی با تاکید بر اینکه بندر امام خمینی )ره( بستر مناسبی برای 
حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی فراهم کرده است، گفت: برای 
شتاب در تخلیه و بارگیری کالاهای اساسی و همچنین نگهداری کالاها، 
از بخش خصوصی فعال دعوت می شود تا برای ساخت و تامین تجهیزات 
مورد نیاز این بخش با دولت مشارکت و در این حوزه سرمایه گذاری کنند.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ظرفیت انبارهای سرپوشیده موجود 
در بنادر کشور را سه میلیون تن عنوان کرد و افزود: میزان ذخیره سازی 
غلات در سیلوهای موجود بنادر به بیش از ۳٠٠ هزار تن رسیده و در این 
راستا ساخت سیلوهای جدید تا ظرفیت ۸٠٠ هزار تن در دستور کار قرار 
گرفته است.وی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در زمینه ایجاد سیلوهای 
پیشرفته در بنادر کشور روند روبه رشدی پیدا کرده است، تصریح کرد: 
هدف از احداث این سیلوها ایجاد مراکز توزیع استاندارد و تامین کننده 
سریع نیاز استان های کشــور به غلات است، لذا اجرای این پروژه ها، به 
صاحبان کالا کمک می کند تا نگهداری محموله های آنها در شرایط بهتری 
باشد.مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به اینکه طی سال های 
گذشته در زمینه تامین تجهیزات استراتژیک به منظور تخلیه غلات اقدام 
جدی صورت نگرفته بود، گفت: تامین این تجهیزات، سرعت در تخلیه 
کالاهای اساسی به ویژه در بخش غلات را بهبود می بخشد و در این زمینه 
از بخش خصوصی دعوت به همکاری می شود.وی با اشاره به آماده به کار 
بودن تجهیزات موجود در بنادر ضروری است، افزود: تامین تجهیزات 
یکپارچه برای تسریع در روند تخلیه کالاهای اساسی با جدیت در دستور 
کار قرار دارد.صفایی با بیان اینکه در تخلیه کالاهای اساسی ناوگان حمل 
و نقل ریلی و جاده ای باید همکاری و آمادگی لازم را داشته باشند، گفت: 
افزایش بهره وری در حوزه تخلیه و بارگیری کالا با استفاده از ظرفیت و 
همکاری های بین بخشی دســتگاه های مربوطه در امر تخلیه، حمل و 
توزیع کالای اساسی به دست می آید؛ روزانه  هزار تن کالای اساسی در 
بندر امام )ره( تخلیه می شود که برای جابه جایی این میزان کالا به ۵٠٠٠ 

دستگاه کامیون نیاز است.

مشــاور رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
گفت: برای نجــات خلیج گرگان لازم اســت که 
همه پروژه های مربوط به احیا در کل حوضه آبخیز 
اجرا شود و نباید فقط به لایروبی کانال بسنده کنیم.به گزارش 
اقتصادسرآمد، دکتر احمدرضا لاهیجان زاده در حاشیه سفر به 
مازندران برای حضور در مراسم گرامیداشت روز محیطبان به 
ایرنا اظهار کرد: احیای خلیج گرگان و نجات تالاب میانکاله به 
مجموعه ای از اقدامات نیاز دارد که همه باید توسط دستگاه های 
مرتبط انجام شــوند. یعنــی باید علاوه بر لایروبــی، همزمان 
تصفیه خانه هــای فاضلاب هم احداث شــود تا پســاب وارد 
این زیستگاه نشــود.وی افزود: پروژه های مرتبط با طرح احیا 
مشخص و اعتبارات تعیین شده و دستگاه متولی هم مشخص 
شده اســت. مدیران این دســتگاه ها باید تلاش کنند که هم از 
اعتبارات خود این نهادها و هم اعتبارات ریاســت جمهوری 
پروژه ها را اجرایی کنند. لاهیجان زاده با اشــاره به توجه ویژه 
دولت به طرح احیای تالاب ها تصریح کرد: طرح احیای تالاب ها 
یک موافقت نامه مســتقل دارد که اعتبارات تعریف شده ای را 
با هماهنگی ســازمان برنامه و بودجه کشور برای آن پیش بینی 
کردیم. سوای از این چند تالاب ما مصوبه طرح جامع احیا دارند 
که یکی میانکاله است. برای تحقق این طرح جامع که سال ۱۳۹۹ 
به تصویب رسید در سفر رئیس جمهور به گلستان و مازندران 
اعتبارات ویژه ای در نظر گرفته شد که بخشی از آن، اعتبار ۱٠٠ 
میلیارد تومانی برای شروع لایروبی است.وی افزود: قرار شد 
برای تمام مواردی که در طرح جامع احیای تالاب میانکاله دیده 
شد، مثل تصفیه خانه فاضلاب ها، آبخیزداری و آبخوان داری در 
سرشاخه ها اعتبارات لازم پیش بینی شود و تا جایی که ممکن 
باشــد این اعتبارات از محل اعتبارات سفر ریاست جمهوری 
تامین می شود. در آخرین جلسه  مرتبطی هم که حدود یک ماه 
پیش با ریاســت آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور تشکیل 
شد اعلام شد تا جایی که امکان پذیر اســت اعتبارات از محل 
کمک های سفر رئیس جمهور تأمین شــود و مابقی را سازمان 
برنامه وبودجــه تامین کند.خلیج گرگان یکــی از بزرگ ترین 
مخازن آب شیرین متصل به دریای خزر است و تداوم زندگی 
بسیاری از جانداران در بزرگ ترین دریاچه زمین به اتصال آن 
با دریا وابسته است. این پهنه آبی در جنوب شرقی دریای خزر 
و حوزه شهرستان های بندرترکمن، بندرگز، نوکنده و بهشهر با 
امتداد شرقی-غربی از ۶٠ کیلومتر طول و حداکثر ۱٢ کیلومتر 

عرض برخوردار است.

معاون سازمان بنادر و دریانوردی: 

 سهم دریا در اقتصاد کشور
دو برابر می شود

اعلام آمادگی سازمان بنادر و دریانوردی  

زمین و تجهیزات احداث آزمایشگاه 
کالاهای وارداتی بندر امام تامین می شود

مشاور رئيس سازمان حفاظت محيط زیست كشور 

برای نجات خلیج گرگان نباید به 
لایروبی کانال بسنده کنیم

«سازمان بنادر و دریانوری فقط بخشی از اقتصاد دریاست و نه همه آن 
بنابراین نمی تواند نظارت کلان داشته و سیاست های کلان و برنامه های 

کلان در حوزه اقتصاد دریا تدوین کند. 

بخش اول

 با شما هستیم 
با تحلیل های اقتصادی 
روزنامه اقتصاد سرآمد
www.eghtesadsaramad.ir

تلفن:88769227  - 021     
همراه:09198543996 


